Тема. Використання звертань у різних стилях.
· Слово вчителя
Звертання – це слово або сполучення слів, які називають особу або предмет, до якого звертається мовець.
У вимові звертання виділяється паузою, на письмі комами чи знаком оклику. Звертання не є членом речення. Воно буває поширеним і непоширеним.
Звертання може знаходитися на початку, в середині і в кінці речення. 
Наприклад: Мамо, я тебе люблю. Україно! Ти для мене диво. І ти, людино, повір у себе. Зашуми весною, зелен луже.
Звертання може бути виражене:
- кличною формою іменника: Що, братику, посіяв, те й пожни!
- прикметником, ужитим у значенні іменника: Будь щаслива та здорова, чорноброва. 
Запам'ятайте! Звертання не є членом речення.
На початку речення звертання виділяється комою, а при окличній інтонації –  знаком оклику; у середині речення - комами з обох боків.
Наприклад: Земле, радій і цвіти! Оживи, козацька славо, у бандурних струнах. Привіт тобі, прекрасний ранку!
Запам'ятайте! Не відокремлюються комами слова о, ой, якщо вони виступають в ролі підсилювальної частки при звертанні: Ой братику ріднесенький, снився мені сон дивнесенький. О земле втрачене, явися.
2. Робота з таблицею «Відомості про звертання»
	Що означають
	Як виражаються
	Роль у реченні
	Приклади

	Особу, до якої
звернене
мовлення,
рідше - клички тварин або
назви неістот. Можуть означати уособлені явища
дійсності.
	Іменниками у кличному
відмінку або
у формі називного
відмінка, а
також іншими
частинами
мови в значенні іменника, іменними
сполученнями.
	Не бувають 
членами речення, а лише ускладнюють
їх.
	Поезіє, красо моя,
окрасо, я перед тебе
чи до тебе жив? (В.Стус)
Мово! Пресвятая
Богородице мого
народу! 3 чорнозему, з любистку, м'яти, рясту, євшан-зілля, з роси, від зорі
і місяця народна (К.Мотрич).
Ти наше диво калинове, кохана материнська мово!(Д. Білоус)


3. Складання опорного конспекту « Кличний відмінок»
Орієнтовне виконання
У кличному відмінку однини іменників I відміни вживаються закінчення -о, -е, -є, -ю;
-о мають іменники твердої групи:  Ганно, книжко;
-е мають іменники м’якої й мішаної груп: воле, земле, Ілле, душе;
-є мають іменники м’якої групи після голосного та апострофа: Софіє,сім’є.
-ю мають деякі пестливі іменники м’якої групи: матусю, доню.
У кличному відмінку однини іменники ІІ відміни чоловічого роду мають закінчення -у (-ю), -е.
-у мають іменники твердої групи (зокрема із суфіксами -ик-, -ок-, -к-), іншомовні імена та деякі іменники мішаної групи з основою на шиплячий:  батьку, синку,  Джеку, Фрідріху, товаришу, слухачу;
-ю мають іменники м’якої групи:  Віталію, Грицю, краю;
-е мають безсуфіксні іменники твердої групи та іменники м’якої групи із суфіксом -ець, а також деякі іменники мішаної групи: Богдане, друже, козаче, орле, чумаче, шевче.
. Слово вчителя
Вставними є такі конструкції, за допомогою яких мовець виражає своє ставлення до висловленої думки, як - от:
· Виражає упевненість або невпевненість у тому, про що повідомляється: безперечно, звичайно, може, мабуть, зрозуміло, дійсно, певне (певно), здається, боюся, сподіваюся, очевидно та ін.: Вже почалось, мабуть, майбутнє. Оце, либонь, вже почалось (Л. Костенко).
· Указує на порядок думок, послідовність їх викладу: по-перше, по-друге, до речі, таким чином, наприклад, отже, виходить, нарешті та ін.: Будинок готелю був, по-перше, високий і міцної старовинної кладки, а по-друге, наріжний.
· Дає емоційну оцінку повідомлюваному: на щастя, на жаль, на нещастя, дивна річ та ін.: Шкода, той час не вернеться ніколи.
· Вказує на джерело думки, характер висловлення: мовляв, взагалі, іншими словами, можна сказати, так би мовити, як кажуть та ін.: А що ж, по-твоєму, чинити маємо.
· Етикетні формули: здрастуйте, на добраніч, будь ласка, прошу, перепрошую та ін.: Підкажіть, будь ласка, як пройти на площу Ринок.
Запам'ятайте! Вставні конструкції не є членами речення, тобто не відповідають на жодне питання в реченні.
Вставними або ні (залежно від контексту) бувають слова:
Кажуть, може, звичайно, здається, видно, правда, можливо, навпаки, справді, очевидно, безперечно, нарешті, зрештою, певно, на щастя, виходить та ін.  Наприклад:
Коні, кажуть, сліпнуть у шахтах. (Кажуть - вставне слово). 
Кажуть люди, кажуть, що я файна дівка. (Кажуть -  присудок).
У реченні вставні слова виділяються комами. Якщо вставні конструкції входять до складу відокремлених членів речення, то вони не виділяються комами. Наприклад: Десь далеко, мабуть, глухо гули гармати. Десь далеко, мабуть під Черніговом, глухо гули гармати.
Якщо при вставних словах є сполучники, які до них належать, то вони виділяються разом зі сполучником: А може, власне, і не в тому справа. 
Зверніть увагу! Не є вставними і не виділяються комами такі слова: ніби, нібито, немовби, все-таки, адже, от, тільки, принаймні, навіть, між тим, за традицією, буквально, якби, майже, при тому, при цьому, часом, тим часом, до того ж, приблизно, якраз, як-не-як: Злива тривала майже годину.
Запам’ятайте! Вставні конструкції беруть у дужки, рідше відокремлюють з обох боків за допомогою тире.
Наприклад: Улітку під вербою біля хати (як добре, що скінчилася зима) княгиня почала дітей навчати. Улітку під вербою біля хати - як добре, що скінчилася зима - княгиня почала дітей навчати.
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